
SKANDÁL JMÉNEM VPÚ
Ministerstvo fi nancí již potřetí zveřejnilo seznam příjemců odvodů na veřejně prospěšné účely. 

Jak už se pomalu stává pravidlem, česká média zveřejnila sérii skandálních článků o tom, 
jak jsou odvody na VPÚ netransparentní. 

MEDIÁLNÍ ARGUMENTY PROTI ODVODŮM NA VPÚ 
SE NOTORICKY OPAKUJÍ:

• Příjemci odvodů na VPÚ a odvody samotné jsou netranspa-
rentní. Jedná se o subjekty bez historie, které se často nedají 
vůbec kontaktovat. Projekty, na které měly peníze směřovat, 
jsou vágně defi nované a nelze zjistit, zda se vůbec realizovaly.

• Distribuce odvodů je nemorální, protože nejvíce dostávají ti, 
kteří to nepotřebují (automobiloví závodníci), zatímco sku-
tečně potřební (např. zdravotně postižení) dostávají jen mizi-
vé procentu odvodů.

• Projekty mají často komerční charakter a jedná se ve sku-
tečnosti o investice s cílem dosáhnout zisk, typicky do spor-
tovních areálů. Někdy lze dohledat i personální propojení 
s loterními fi rmami.

Většina provozovatelů na tuto kritiku reaguje argumentem, že 
jejich odvody jsou v souladu se zákonem. To je vesměs pravda 
a v článcích se většinou žádné obvinění z nezákonnosti neobje-
vuje. Kritika médií neřeší legalitu, ale morálku. Novináři odráží 
očekávání veřejnosti, že odvody na veřejně prospěšné účely od 
fi rem, které vydělávají na „neřesti“, budou směřovat na ryze cha-
ritativní projekty. Ideálním příjemce odvodů na VPÚ je pro čes-
kou veřejnost organizace typu Člověk v tísni a ideálním projektem 
např. nákup pomůcek pro zdravotně postižené. Troufám se tvrdit, 
že výše popsaná morální kritéria splňuje výrazná menšina odvodů 
na VPÚ. Důsledkem je veřejná diskreditace systému odvodů na 
dobro i provozovatelů sázkových her samotných. Odvody na VPÚ 

jsou používány jako hlavní argument „bojovníků proti hazardu“ 
při jejich snahách o extrémní regulaci herního průmyslu. 

Současný stav odvodů na VPÚ není dlouhodobě udržitelný a ne-
vyhnutelně směřuje k přeměně měkkých peněz v tvrdé zdanění. 
Už novela zákona o loteriích prosazená poslancem Janem Far-
ským udělala ze čtvrtiny odvodů na VPÚ de facto daň nasmě-
rovanou do rozpočtu obcí. Aktuální situace je, že vládní návrh 
novely zákona o loteriích, který je součástí balíku změn v da-
ňovém systému, odvody na VPÚ (spolu se správními i místními 
poplatky) zcela ruší. Nahrazuje je daní z příjmu a 20procentním 
odvodem z tržby, který v případě automatů směřuje přímo do 
rozpočtu obcí. Nejedná se o žádné překvapení, ale návrh vychá-
zející z vládního prohlášení z roku 2010, které jako jeden z cílů 
vlády stanoví prosadit zdanění provozovatelů sázkových her 
a loterií.

Jaký model získávání peněz ze zábavního průmyslu bude vybrán, 
je věcí Parlamentu ČR. V každém případě se musí provozovatelé 
sázkových her a loterií připravit od příštího roku na výrazné zvý-
šení své fi nanční zátěže, ať už se bude jmenovat daň nebo odvod. 
Jedním z důvodů je bezesporu i současné fungování systému od-
vodů na VPÚ a neschopnost provozovatelů splnit veřejnou po-
ptávku po „čistých“ odvodech.
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